
Uroczystość miała także re-
ligijny charakter. Piotr Kowalik, 
główny specjalista ds. judaistyki 
i metodyki w Muzeum POLIN 
oraz członek warszawskiej Gmi-
ny Wyznaniowej Żydowskiej, od-
mówił modlitwę za zmarłych. 
Przy ulicy Głubczyckiej-Fojcika, 
na terenie kirkutu z początku 
XIX w., spoczywają raciborscy 
Żydzi. Do czasu wejścia w życie 
ustaw norymberskich tworzy-
li blisko dziesięcioprocentową 
społeczność miasta. Dziś po-
zostały po niej nieliczne ślady 
– przy Szewskiej działka po sy-
nagodze, przy wylocie w stro-
nę Kietrza cmentarz. Nekropo-
lia o powierzchni ponad dwóch 
hektarów przetrwała nazizm i II 
wojnę światową. Nagrobki usu-
nięto dopiero w latach 60. i 70. 
XX w. Zachowało się ich rap-
tem kilka. Dokumentacja foto-
graficzna, wykonana przez ce-
nionego badacza raciborskich 
nekropolii Kazimierza Świtliń-
skiego, znajduje się w Muzeum.

Podczas dzisiejszej uroczy-
stości - w imieniu dyrektora Mu-

zeum Historii Żydów Polskich 
POLIN Zygmunta Stępińskie-
go - odczytano list przybliżają-
cy ideę projektu upamiętnia-
nia miejsc pochówków Żydów. 
Tablica zawisła na murze przy 
bramie wjazdowej. Głos zabra-
li włodarze miasta, prezydent 
Dariusz Polowy i wiceprezy-
dent Dawid Wacławczyk oraz 
dyrektor Muzeum w Raciborzu 
Romuald Turakiewicz. Wszyscy 
zgromadzeni udali się na teren 
cmentarza. Przy jednej z ocala-
łych macew złożono kamienie 
- w judaizmie symbol pamięci 
o zmarłych.
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DOWIEDZ SIĘ WIĘCEJ NA STR. 2

Dokumentacja na remont mostu na Piaskowej powinna zo-
stać przygotowana jak najszybciej. Przeprawa jest w złym sta-
nie. Jej gruntowna modernizacja będzie kosztowała około 30 
mln zł. Same prace dokumentacyjne potrwają około roku. Czas 
na wykonanie inwestycji to maksymalnie kilka lat. Potem może 
być problem z dopuszczeniem mostu do dalszego użytkowania. 
Pisaliśmy o tym w artykule pt. Most na Piaskowej może być 
w każdej chwili zamknięty! Jest w agonalnym stanie.

Powiat - zarządca drogi - daje na dokumentację 200 tys. zł. 
Drugie tyle - jak zapewniali radni klubu PiS - deklarował prezy-
dent Raciborza. Przeprawa ma kluczowe znaczenie dla miasta. 
Jako że jasnych deklaracji z ratusza w kwestii dofinansowania 
nie ma, władze powiatu zdecydowały się nie czekać i uruchomić 
procedury wyłonienia wykonawcy dokumentacji.

Takie stanowisko ucieszyło dziś radnych klubu PiS (współ-
tworzą go także rajcy Oblicz dla Ziemi Raciborskiej). Jako 
opozycja postanowili poprzeć budżet przygotowany przez rzą-
dzące kluby Razem dla Ziemi Raciborskiej i PO. Ostatnie dni 
to co prawda także spory i dyskusje wokół adaptacji słodowni 
na muzeum multimedialne oraz zarzut braku biznesplanu, ale 
nakłady inwestycyjne wzbudziły uznanie opozycyjnych rajców. 
Postanowili dać zarządowi kredyt zaufania. Starosta Grzegorz 
Swoboda nie krył satysfakcji, mówiąc o gigantycznych inwesty-
cjach. Radny Sebastian Mikołajczyk cieszył się z deklaracji do-
tyczących remontu drogi w Brzeźnicy. Przewodniczący Adam 
Wajda mówił o historycznej chwili.

 Racibórz »  Władze powiatu zdecydowały się bez czekania na prezydenta uruchomić procedury związane 
z przygotowaniem dokumentacji na remont mostu na Piaskowej. Radni, 19.12., jednogłośnie przyjęli budżet 
powiatu na 2024 r. Nakłady na wieloletnie inwestycje oszacowano na ponad 180 mln zł. 

REKORDOWA KWOTA INWESTYCJI W POWIECIE REKORDOWA KWOTA INWESTYCJI W POWIECIE 
i dokumentacja na Piaskową. Budżet jednogłośnie przyjęty
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Ceremonia z oficjalną prezentacją 
tablicy upamiętniającej cmentarz 
żydowski przy ulicy Głubczyckiej

 Racibórz »  19 grudnia w południe odbyła się uroczy-
sta ceremonia z prezentacją tablicy upamiętniającej 
cmentarz żydowski przy ulicy Głubczyckiej-Fojcika, 
zorganizowana przez Muzeum Historii Żydów Pol-
skich POLIN, Narodowy Instytut Dziedzictwa oraz 
Urząd Miasta i Muzeum w Raciborzu.

fo
t. J

an
 Pt

ak



2 » Aktualności Piątek  |  22 grudzień  |  www.naszraciborz.pl, www.naszwodzislaw.com, www.naszrybnik.com

DOKOŃCZENIE ZE STR. 1

W przyszłym roku kwota in-
westycji wieloletnich zrealizo-
wanych w 2024 r. wyniesie - jak 
podaje Starostwo Powiatowe - 
łącznie 188 mln zł. - W tej kaden-
cji zaangażowane zostały gigan-
tyczne środki, które są właści-
wie rozdysponowane. Dowodzi 
temu rekordowa kwota reali-
zowanych inwestycji przy ob-
niżonym zadłużeniu. Nastąpił 
czterokrotny wzrost wydatków 
inwestycyjnych, jednocześnie 
przy braku kredytów - podkre-
śla starosta.

Najważniejsze inwestycje 
2024:
 � Adaptacja budynku słodowni 

i modernizacja Domu Ksią-
żęcego 21 mln 230 tys.;

 � Przebudowa drogi powiato-
wej na odcinku „Samborowi-
ce – Krzanowice” oraz na od-
cinku „Borucin – Tworków” 
– 19 mln 455 tys.;

 � Przebudowa drogi powiato-
wej na odcinku „Lekartów - 
Pietrowice Wielkie” – 15 mln 
76 tys.;

 � Przebudowa drogi powia-
towej od skrzyżowania z ul. 
Wiejską w Babicach do gra-
nicy z Powiatem Rybnickim 
– 2 mln 81 tys.;

 � Przebudowa drogi powiato-
wej w miejscowości Turze – 
5 mln 232 tys.;

 � Przebudowa dróg powiato-
wych terenie Gminy Pietro-
wice Wielkie i Gminy Rudnik 
– 50 mln 610 tys. (drogi wokół 
nowej strefy gospodarczej 
przy Eko-Oknach);

 � Odrestaurowanie auli Ze-
społu Szkół Ekonomicznych 
– 425 tys.;

 � Budowa i modernizacja in-
frastruktury sportowej wraz 
z zagospodarowaniem te-
renu w II Liceum Ogólno-
kształcącym – 9 mln 89 tys.;

 � Termomodernizacja budyn-
ków Domu Pomocy Społecz-
nej „Złota Jesień” – 11 mln 
320 tys.;

 � Przeprowadzenie prac kon-
serwatorskich organów z ka-
plicy Zamku Piastowskim 
– 493 tys.;

 � Budowa Komendy Powiato-
wej Państwowej Straży Po-
żarnej – 27 mln;

 � Przebudowa mostu w ciągu 
DP 3548S ul. Piaskowej (do-
kumentacja) – 200 tys.;

 � Dotacje na usuwanie azbe-
stu – 180 tys.;

 � Scalanie gruntów – 21 mln 
330 tys.;

 � Zakup 10 autobusów nisko-
emisyjnych (wkład własny) 
– 4 mln 24 tys.;

 � Rezerwa inwestycyjna – 400 
tys.

(red.)

Rekordowa kwota inwestycji w powiecie 
i dokumentacja na Piaskową.
Budżet jednogłośnie przyjęty

DOKOŃCZENIE ZE STR. 1

Z inicjatywy Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodo-
wego, Muzeum Historii Żydów 
Polskich POLIN oraz Narodo-
wy Instytut Dziedzictwa wraz 
z lokalnymi partnerami zor-
ganizowały już trzecią edycję 
uroczystych prezentacji ozna-
kowań cmentarzy żydowskich 
w siedmiu województwach: ma-
łopolskim, śląskim, kujawsko-
-pomorskim, świętokrzyskim, 
warmińsko-mazurskim, dolno-
śląskim, lubuskim.

Tegoroczne uroczystości za-
myka prezentacja tablicy na te-
renie cmentarza żydowskiego 
w Raciborzu w województwie 
śląskim. Kolejne, w pierwszym 
kwartale 2024 roku, odbędą się 
w województwach: dolnoślą-
skim i kujawsko-pomorskim.

- Dla społeczności żydow-
skiej cmentarze mają ogrom-
ne znaczenie. Nekropolia ży-

dowska stanowiła kamień wę-
gielny każdej gminy. Uzyskanie 
zgód na urządzenie cmentarza 
było definitywnym ugruntowa-
niem jej istnienia. To akt o więk-
szej sile niż przywilej osiedleń-
czy czy nawet budowa synagogi 
– podkreśla wspomniany Zyg-
munt Stępiński, dyrektor Mu-
zeum Historii Żydów Polskich 
POLIN.

Nowe oznakowanie cmen-
tarza żydowskiego w Racibo-
rzu łączy tradycję z nowoczesną 
formą upamiętnienia. Tablica 
informacyjna w swoim kształcie 
nawiązuje do macewy (trady-
cyjnej formy nagrobka żydow-
skiego). A zamieszczony na niej 
znak QR pozwala na odkrycie 
jej dawnej historii. Kod odsyła 
odwiedzających na stronę por-
talu zabytek.pl, gdzie znajduje 
się szersza charakterystyka ne-
kropolii w Raciborzu.

Ceremonia nie jest jedynym 
elementem upamiętnienia. Wy-

darzeniu towarzyszyły warszta-
ty dla dzieci i młodzieży – dzia-
łania edukacyjne dla szkół przy-
gotowane i prowadzone przez 
edukatorów Muzeum POLIN, 
które odbyły się w raciborskim 
muzeum w dniach 13-14 grud-
nia 2023 r.

Muzeum w Raciborzu – jak 
wspomniano - ma w swoich 
zbiorach bogatą dokumenta-
cję zdjęciową cmentarza żydow-
skiego sprzed jego zniszczenia. 
Największa liczba nagrobków 
pochodziła z drugiej połowy XIX 
i początku XX wieku. Były wy-
konane z czarnego, białego i ró-
żowego marmuru, granitu lub 
piaskowca. Nagrobki miały po-
stać tradycyjnych macew bądź 
obelisków. Do stycznia 1945 ro-
ku cmentarz przetrwał w stanie 
nienaruszonym. Po wojnie ule-
gał stopniowej degradacji, aż 
do roku 1973, gdy z polecenia 
władz miejskich zlikwidowano 
wszelkie elementy naziemne 
nekropolii.

W tradycji żydowskiej istnie-
je nakaz zaznaczania miejsc po-
chówku. Łączy się to zarówno 
z uczczeniem pamięci zmarłe-
go, jak też z koniecznością za-
znaczania miejsca kontaktu 
z umarłym. Pierwszymi forma-
mi nagrobków były przydrożne 
kurhany, na które każdy prze-
chodzący miał obowiązek doło-
żyć kolejny kamień. Z tego wy-
wodzi się obyczaj układania na 
grobach małych kamyków. Gest 

ten wyraża pamięć o zmarłych. 
Wspólne dla tradycji żydowskiej 
i nieżydowskiej jest zapalanie 
świecy.

Prezentacja tablicy oraz 
program edukacyjny realizo-
wane są w ramach projektu 
„Żydowskie Dziedzictwo Kul-
turowe” (Komponent IV: „Są-
siedzi: przedmioty, ludzie, opo-
wieści”, Priorytet 2: „Program 
opisu i oznakowania wybranych 
cmentarzy żydowskich”), finan-
sowego z grantu udzielonego 
Muzeum POLIN przez Islan-
dię, Liechtenstein i Norwegię 
w ramach Funduszu EOG oraz 
przez budżet krajowy. Celem 
projektu jest ochrona i popu-
laryzacja dziedzictwa polskich 
Żydów poprzez programy edu-
kacyjne i kulturalne.

Inicjatorem programu jest 
Ministerstwo Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego.

Magdalena Wawoczny

Ceremonia z oficjalną prezentacją tablicy upamiętniającej 
cmentarz żydowski przy ulicy Głubczyckiej

To była katastrofa. Ludziom trzeba przypomnieć 
o obowiązkach

 Racibórz »  Były prezydent a dziś radny Mirosław Lenk przekonuje, że ostatnie 
opady śniegu pokazały, iż nie wszyscy wiedzą, jakie są ich obowiązki.

- Chciałbym wrócić do ostat-
nich opadów śniegu. Nie chcę 
analizować, z czego to wynika, 
bo to złożyło się wiele przyczyn. 
U mnie przez dwa dni spadło 
prawie 50 cm pokrywy śnieżnej. 
Ale mieszkańcy ulicy Kołłątaja 
wykazali się sporą pracą. Nie 
jest to przewidziane przepisami 
prawa, ale szanują sobie porzą-
dek. Wydaje mi się jednak, że 
wielu zarządców nie wie, co na-
leży do ich obowiązków. W zabu-
dowie jednorodzinnej większych 
problemów nie było, choć też 
można było je zauważyć, choćby 
na nowych ulicach. Ale w zabu-
dowie wielorodzinnej to była ka-
tastrofa. W sobotę wieczorem, 
czy w niedzielę problem mógł 
być duży, ale to trwało do poło-
wy tygodnia, czy nawet dłużej. 
Jako przykład może posłużyć 
ulica Długa. Wydaje mi się, że 
jeśli ciąg chodnikowy przylega 
do terenu wspólnot, to w ich 
obowiązku jest jego utrzyma-
nie. Niestety, wielu raciborzan, 
a w szczególności zarządców 
nie podeszło do tego w należy-
ty sposób. Chciałbym jednak 

zaapelować, by przed następ-
nym atakiem zimy uświadomić 
wszystkim, jakie mają obowiąz-
ki. Ja też mam taką sytuację, że 
moja nieruchomość przylega do 
terenu gminnego, mógłbym nie 
odśnieżać chodnika ani podjaz-
du. Ale wtedy byłbym nie fair 
wobec sąsiadów, którzy dodat-
kowo pomyśleliby, że Lenk albo 
chory, albo umarł. Prosiłbym 
więc, by odpowiednim osobom 
przypomnieć, jakie mają obo-
wiązki w zimie. Może w formie 
pisma, czy nawet mediach, czy 
to internetowych, czy papiero-
wych. Mam jednak nadzieję, że 
nie będzie potrzeby takiej cięż-
kiej pracy. Pan z pewnością ma 
świadomość, jak to wyglądało – 
powiedział radny z Ocic.

Zimowy temat poruszył tak-
że Piotr Klima. - To się z pew-

nością jeszcze powtórzy, więc 
warto zwrócić uwagę. Sprawa 
sopli. Odgradzanie taśmą, jest 
dobrym rozwiązaniem, ale tyl-
ko do czasu, bo wiatr ją porwie 
i tak ona sobie leży. Czy nasze 
PK mogłoby mieć na stanie ja-
kieś małe pługi i na hasło miesz-
kańców ruszyć do pomocy, choć-
by za drobną opłatą? Chciałem 
też poruszyć sprawę lodowiska. 
Apelowaliśmy, prosiliśmy, ale 
prezydent niczym uparciuch 
postawił na swoim. Lodowisko 
mogło być w innym miejscu, nie 
na Rynku. Ale skoro już jest, to 
mieszkańcy mają prośbę, by 
muzyka tak nie grała głośno 
i by agregat nie działał tak gło-
śno – apelował przewodniczą-
cy komisji.

(greh)

Poseł Michał Woś: rządy 
Polowego to zmarnowane lata

W opinii posła Michała Wosia 
to Dariusz Polowy jest winien 
niezdrowej atmosfery w raci-
borskim samorządzie, wypeł-
nionej kłótniami i konfliktami. 
Jego rządy uznaje za nieudolne, 
podkreślając problemy kadro-
we w magistracie i brak zaanga-
żowania w realizację kluczowej 
dla miasta inwestycji – budowy 
węzła na Piaskowej i nowego 
mostu na Uldze. Jako przykład 
niepotrzebnej inwestycji podaje 
kolejny remont Bosackiej. Mi-
jającą kadencję w wykonaniu 
obecnych władz miasta Woś 
uznaje za zmarnowaną, doda-
jąc, że rządy Zjednoczonej Pra-
wicy otworzyły wiele możliwo-
ści przed miastem.

Obecny na briefingu były 
wiceprezydent Michał Fita nie 
kryje, że wystartuje w kwiet-

niu w wyborach na najważniej-
szy urząd w mieście. Chwali wi-
ceministra za zaangażowanie 
w lokalne sprawy, wyliczając in-
westycje w Zakładzie Karnym, 
dawnej winiarni przy Zborowej, 
starym szpitalu na Bema, prze-
budowę dworca, remont dro-
gi z Raciborza do Rzuchowa 
z budową ronda przy Mecha-

niku i wiele innych. Wicemini-
ster zaś co prawda uznał, że Fi-
ta byłby lepszym prezydentem 
od Polowego, ale na oficjalne 
poparcie jeszcze za wcześnie. 
W kontekście wyborów pojawia 
się więcej nazwisk, w tym same-
go posła M. Wosia.

(w)

 Racibórz »  Były wiceminister sprawiedliwości a dziś poseł Zjednoczonej Prawicy 
podsumował, 18.12., swoją pracę w rządzie i działania raciborskiego samorządu. 
Krytycznie ocenia prezydenturę Dariusza Polowego, choć gorsze jego zdaniem 
były czasy wojnaryzmu. Lepszym prezydentem byłby, jego zdaniem, Michał Fita. 
Ten nie kryje się ze startem we wiosennych wyborach. - Jeśli Bóg pozwoli - dodał 
podczas spotkania z mediami w siedzibie Towarzystwa Miłośników Ziemi Raci-
borskiej.
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Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja

WFOŚiGW wsparł zakup 
pojazdów dla śląskiej policji

 Racibórz »  Komenda Wojewódzka Policji w Katowi-
cach zakupiła 32 radiowozy marki Suzuki S-Cross 
w nowym oznakowaniu z napędem hybrydowym. 
Nowoczesne samochody sfinansowano ze środków 
Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego, 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej w Katowicach, środków samorzą-
dowych oraz budżetu Policji.

Koszt zakupu jednego ozna-
kowanego radiowozu to ponad 
180 tysięcy złotych. Aby zapew-
nić bezpieczeństwo, a także kom-
fort w codziennej służbie, samo-
chody wyposażone są m.in. w au-
tomatyczną skrzynię biegów, 
klimatyzację i kamerę cofania. 
Nowoczesne pojazdy napędza 
silnik hybrydowy o pojemności 
1500 cm3. Wszystkie auta są go-
towe, aby wyjechać do służby. Po-
siadają już nowe oznakowanie, 
radiostacje i sygnały uprzywile-
jowania. Każdy z pojazdów wy-
posażony został również w dwa 
komplety kół – letnie i zimowe.

Nowe samochody trafią do 
jednostek garnizonu śląskiej Po-
licji w: Będzinie, Bielsku-Białej, 
Bieruniu, Chorzowie, Cieszynie, 
Częstochowie, Dąbrowie Górni-
czej, Jaworznie, Katowicach, Lu-
blińcu, Myszkowie, Raciborzu, 
Rudzie Śląskiej, Rybniku, Sie-
mianowicach Śląskich, Sosnow-
cu,Tychach, Zawierciu i Żywcu.

12 z zakupionych radiowozów 
już jeździ po drogach naszego 
województwa, natomiast 20 ko-
lejnych zostało przekazanych 

dzisiaj. W uroczystości pod Ko-
mendą Wojewódzką Policji w Ka-
towicach udział wzięli: Marsza-
łek Województwa Śląskiego Ja-
kub Chełstowski, Komendant 
Wojewódzki Policji w Katowi-
cach nadinsp. Roman Rabsz-
tyn wraz ze swoim Zastępcą do 
spraw logistyki insp. Arturem 
Bednarkiem oraz Prezesem Za-
rządu Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodar-
ki Wodnej w Katowicach Toma-
szem Bednarkiem.

Kluczyki do nowych radiowo-
zów przekazano komendantom 
jednostek, do których zostały one 
przydzielone.

 Racibórz »  174 prace wpłynęły na tegoroczną edycję 
konkursu plastycznego „TAK dla Czystego Powietrza”.

Nagrodzonych zostało 
łącznie 25 prac w pięciu ka-
tegoriach wiekowych. Orga-
nizowany przez Wojewódzki 
Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Ka-
towicach skierowany był do 
dzieci w wieku przedszkolnym, 
uczniów szkół podstawowych 

i podopiecznych świetlic śro-
dowiskowych z województwa 
śląskiego.

Nagrody - głośniki mobilne, 
tablety, słuchawki bezprzewo-
dowe oraz zestawy plastyczne 
- odebrane.

(wfośigw)

TAK dla Czystego Powietrza. TAK dla Czystego Powietrza. 
WRĘCZONO NAGRODY

Komunikat NFOŚiGW w sprawie kontroli pomp ciepła dofinansowanych 
z programu „Czyste Powietrze”

 Racibórz »  W związku z pojawiającymi się w mediach informacjami o kontrolach pomp ciepła przeprowadzanych 
w domach beneficjentów programu „Czyste Powietrze”, Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej (NFOŚiGW) informuje, że obecnie nie podejmuje tego typu działań celowanych tylko na wspomniane urządzenia.

Przypominamy, że zgodnie 
z treścią programu „Czyste Po-
wietrze”, NFOŚiGW i/lub woje-
wódzki fundusz ochrony środo-
wiska i gospodarki wodnej mogą 
dokonać kontroli przedsięwzięć 
samodzielnie lub przez podmioty 
zewnętrzne od momentu złoże-
nia wniosku o dofinansowanie, 
w trakcie realizacji oraz w tzw. 
5-letnim okresie trwałości, li-
czonym od daty zakończenia 
inwestycji. Warto podkreślić, że 
wówczas weryfikacji podlega ca-
łe przedsięwzięcie dofinansowa-
ne z programu, nie tylko wspo-
mniane urządzenia, a kontrole 
w równym stopniu dotyczą in-
westycji w kotły gazowe, kotły 
na pellet (biomasę drzewną), 
czy wspomniane pompy ciepła. 
Kontrole prowadzone w miejscu 
inwestycji, tj. w domach benefi-
cjentów programu „Czyste Po-
wietrze”, mają na celu weryfika-
cję, czy inwestycja zrealizowana 

jest zgodnie z umową o dofinan-
sowanie, w tym czy dofinansowa-
ne urządzenia są zainstalowane 
w budynku i czy spełniają wymo-
gi programu.

Kontrolowanie jakości urzą-
dzeń, które obecnie zapowia-
da Urząd Ochrony Konkuren-
cji i Konsumentów (UOKiK) są 
nakierowane na nieuczciwych 
importerów, dostawców i mon-
terów pomp ciepła i to oni, ofe-
rując urządzenia niespełniające 
określonych warunków, powinni 
się obawiać ewentualnych kon-
troli, a nie beneficjenci progra-
mu „Czyste Powietrze”.

Uważaj na nieuczciwych 
wykonawców

Pamiętaj jednak, aby korzy-
stając z programu „Czyste Po-
wietrze”, zweryfikować wyko-
nawców, którzy realizują dla Cie-
bie termomodernizację domu 
i wymianę kopciucha. Nie daj się 

Powstaje Centrum Edukacji Przyrodniczej MORGI w Babiogórskim Parku Narodowym

 Racibórz »  Budowa Centrum Edukacji Przyrodniczej MORGI w Babiogórskim Parku Narodowym na pograni-
czu Górnego Śląska i Małopolski z dofinansowaniem ponad 49 mln zł ze środków Programu FEnIKS

W siedzibie Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej Sławomir 
Mazurek, wiceprezes NFOŚiGW 
i Tomasz Pasierbek, dyrektor 
Babiogórskiego Parku Narodo-
wego podpisali umowę na dofi-
nansowanie budowy Centrum 
Edukacji Przyrodniczej MOR-
GI. Środki w wysokości 49 341 
917,44 zł pochodzą z Programu 
Fundusze Europejskie na Infra-
strukturę, Klimat, Środowisko 
2021-2027 (FEnIKS).

- To bardzo znamienne, że 
pierwsza umowa ze środków 
FEnIKS zawarta przez Naro-
dowy Fundusz Ochrony Środo-
wiska przeznaczona jest na roz-
wój infrastruktury dydaktycznej. 
– powiedział Sławomir Mazurek, 
wiceprezes NFOŚiGW. – Rze-
telna, oparta na nauce eduka-
cja przyrodnicza i ekologiczna 
powinna być integralną częścią 
wszystkich działań związanych 
z ochroną przyrody i adapta-
cją do zmian klimatu. Budowa 
ośrodka edukacji w Babiogór-
skim Parku Narodowym gdzie 
w nowoczesny, ciekawy dla zwie-
dzających sposób pokazywana 
będzie wieloaspektowość funk-

cjonowania górskiego ekosyste-
mu jest tego najlepszym przy-
kładem. Szczególnie ważne, że 
wykorzystywane będą wiedza 
i doświadczenie praktyków, któ-
ry na co dzień zajmują się ochro-
ną naszej rodzimej przyrody. – 
podkreślił wiceprezes Mazurek.

Dofinansowana inwestycja 
zakłada wybudowanie do czerw-
ca 2027 r. kompleksu edukacyj-
nego o powierzchni ponad 2,5 
tys. m2 na terenie Babiogórskie-
go Parku Narodowego, który nie 
dysponuje profesjonalnym za-
pleczem dydaktycznym. W Cen-
trum Edukacji Przyrodniczej 
MORGI centralne miejsce zaj-
mie interaktywna sala wystawy 
przyrodniczej. Prezentowane 
tam będzie dziedzictwo przy-
rodnicze i kulturowe masywu 
Babiej Góry, począwszy od bu-
dowy geologicznej, przez pię-
trowość klimatyczno-roślinną, 
aż po elementy dziedzictwa kul-
turowego górali babiogórskich 
i orawskich. Ponadto w Centrum 
Edukacji znajdą się m.in. sala 
wystaw czasowych, pracownia 
warsztatów edukacji aktywnej, 
sala kinowa i biblioteka. Kom-
pleks powstanie z wykorzysta-

niem nowoczesnych technolo-
gii oszczędzania i odzyskiwa-
nia energii. Budynek Centrum 
wkomponowany zostanie w te-
ren polany Morgi w Zawoi. Inte-
gralnym elementem Centrum 
będzie ścieżka edukacyjna pre-
zentująca walory przyrodnicze 
górskiej łąki. Pierwsze zaję-
cia edukacyjne planowane są 
w połowie 2027 r. Koszt inwesty-
cji wyniesie 72,4 mln zł z czego 
49,3 mln zł pochodzi ze środków 
FEnIKS.

W ramach Programu Fun-
dusze Europejskie na Infra-
strukturę, Klimat, Środowisko 
2021-2027 (FEnIKS) Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej jest In-
stytucją Wdrażająca dla obsza-
rów: Efektywność energetyczna, 
Adaptacja terenów zurbanizo-

wanych do zmian klimatu, Go-
spodarka wodno-ściekowa, Go-
spodarka odpadami oraz GOZ, 
Ochrona przyrody i rozwój zie-
lonej infrastruktury, Infrastruk-
tura ciepłownicza, Rozwój OZE, 
Adaptacja do zmian klimatu, za-
pobieganie klęskom i katastro-
fom, Woda do spożycia. Łączna 
pula środków będąca w dyspo-
zycji NFOSiGW przeznaczona 
na inwestycje w tych obszarach 
wynosi ponad 34 mld zł (7 923 
mln EUR).

„Budowa Centrum Edu-
kacji Przyrodniczej MORGI” 
FENX.01.05-IW.01-0001/23 War-
tość projektu ogółem: 72 406 
030,30 zł. Wysokość wkładu 
Funduszy Europejskich: 49 341 
917,44 zł.

(nfośigw)

oszukać nieuczciwym firmom 
i ich akwizytorom, którzy oferu-
ją produkty niskiej jakości „za 
darmo”. Podpisując umowę, ro-
bisz to na własne ryzyko. Dopil-
nuj, żeby urządzenie, które wy-
bierasz – w ramach prefinanso-
wania w „Czystym Powietrzu” 
(wpłata dotacji na konto wyko-
nawcy) – było dostosowane do 
potrzeb technicznych budynku, 
a wartość inwestycji i kwota, ja-
ka wpłynie na konto wykonawcy, 
była z Tobą wcześniej uzgodnio-
na. Sprawdź czy cena urządzenia 
nie jest zawyżona.

Uszczelnienie listy ZUM
Przy okazji przypominamy, 

że Narodowy Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wod-
nej, odpowiedzialny za realizację 
programu „Czyste Powietrze”, 
pracuje nad zamknięciem listy 
zielonych urządzeń i materia-
łów (lista ZUM) m.in. w zakre-
sie pomp ciepła. To ograniczy 
możliwość udzielania dofinan-

sowania wyłącznie do urządzeń 
wpisanych w to zestawienie, czy-
li takich, które w rzeczywistości 
spełniają parametry techniczne 
opisane na karcie produktu i ety-
kiecie energetycznej. To w tym 
zakresie NFOŚiGW będzie pro-
wadził dodatkowe kontrole, po-
legająca na weryfikacji jakości 
pomp ciepła, ale ta weryfikacja 
dotyczyć będzie producentów 
tych urządzeń a nie beneficjen-
tów programu. Zmiana zasad 
funkcjonowania listy ZUM pla-
nowana jest na początku 2024 r. 
Po wprowadzeniu systemu we-
ryfikacji pomp ciepła, ich zakup 
i montaż z dofinansowaniem pro-
gramu „Czyste Powietrze”, bę-
dzie znacznie bezpieczniejszy, 
ponieważ beneficjenci będą wy-
bierać tylko spośród urządzeń 
wpisanych na listę ZUM, których 
jakość będzie potwierdzona ba-
daniami przeprowadzonymi 
w akredytowanym laboratorium.

(nfośigw)
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Makabra na drogach. Jak 
długo to jeszcze potrwa?

 Racibórz »  To pytanie zadał na poniedziałkowej komisji finansów Rady Miasta 
radny Piotr Klima.

W części spraw bieżących 
i wolnych wniosków jako pierw-
szy zgłosił się radny Piotr Kli-
ma. - Chciałem zapytać, czy są 
jakieś realne szanse na popra-
wienie przejazdu przez miasto. 
To makabra. Nie ma innego po-
mysłu na to, by dojść do poro-
zumienia z drogowcami? To co 
się teraz dzieje, to niepoważne 
traktowanie mieszkańców – po-
wiedział radny. Władze miasta 
deklarowały zakończenie prac 
na Rybnickiej - odcinek przez 
mostem na Uldze do końca te-
go roku.

- W tej chwili realizowane są 
dwie inwestycje. Jedna gminna, 
czyli przebudowa dawnej 935. 
Na dziś, jeśli warunki atmosfe-
ryczne nie będą pozwalały, to nic 
się nie będzie działo. Obecnie 

temperatura pozwala na prze-
prowadzanie robót asfaltowych, 
i one trwają – odparł naczel-
nik Wydziału Dróg, Zbigniew 
Chmielarz (na zdj.). Do ułoże-
nia warstwy ścieralnej potrzeba 
jednak minimum 10 stopni C. Na 
taką aurę muszą poczekać dro-
gowcy, by sfinalizować zadanie 
na newralgicznym odcinku od 
ronda Piaskowa-Rybnicka do 
mostu na Uldze. W okresie zi-
mowym może być o to trudno.

- A kiedy można się spodzie-
wać się zakończenia? - dociekał 
przewodniczący. - Choć może 
się to wydawać dziwne, to firma 
jest ciągle jeszcze w harmono-
gramie. Do końca roku planowa-
no zakończenie robót na odcin-
ku od ronda do mostu. I prace 
na nim wciąż się odbywają – po-

wiedział naczelnik Chmielarz. - 
Na zakończenie przed końcem 
roku nie ma raczej szans – pa-
dło na komisji.

Radny Leon Fiołka skie-
rował prośbę, by wykorzystać 
okres bez śniegu i połatać dziu-
ry, które powstały po opadach 
śniegu. - Chciałbym, by szcze-
gólnie wzięto pod uwagę ulice, 
którymi w szczególności poru-
szają się autobusy. Szczególnie 
niebezpieczna dziura znajduje 
się na ulicy Brzeskiej przed to-
rami – apelował radny z Brzezia.

- Zgłoszę do pani dyrektor 
z PZD. Obecnie zlecane są pra-
ce, ale łatanie odbywa się na 
zimno. Prace są prowadzone na 
bieżąco – odparł Z. Chmielarz.

(greh)
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MOTORYZACJA
SKUP-AUT SRC.TEL.501-525-515 ZŁOMO-
WANIE KASACJA 24
skupujemy samochody każdej marki w każ-
dym stanie, zużyte, rozbite, skorodowane po 
powodzi po pożarze a także z problemami 
prawnymi także bez pełnej dokumentacji 
osobowe dostawcze typu taxi posiadamy 
własne autolawety 6 szt. posiadamy wszel-
kie pozwolenia jako stacja demontażu po-
jazdów zadzwoń a my zajmiemy się resztą 
płacimy gotówką formalności na miejscu 
u klienta tel.500-714-151. tel.: 530-312-312. 
tel. kom.: 788-971-788. e-mail: autodemont@
wp.pl. www.autodemont.pl.

SKUP-AUT SRC tel..530-312-312 złomo-
wanie, kasacja 24H
skupujemy samochody każdej marki w każ-
dym stanie, zużyte, rozbite, skorodowane po 
powodzi po pożarze a także z problemami 
prawnymi także bez pełnej dokumentacji 
osobowe dostawcze typu taxi posiadamy 
własne autolawety 6 szt. posiadamy wszel-
kie pozwolenia jako stacja demontażu po-
jazdów zadzwoń a my zajmiemy się resztą 
płacimy gotówką formalności na miejscu 
u klienta tel.500-714-151. tel.: 501-525-515. 
tel. kom.: 788-971-788. e-mail: autodemont@
wp.pl. www.autodemont.pl.

NIERUCHOMOŚCI
Garaż Ostróg Zająca wynajmę

Garaż blaszak 5 x 3 m, brama uchylna, po-
sadzka, suchy wynaję 515 101 273. tel. kom.: 
515101273.

PRACA
Praca Euro Labora
EURO LABORA RACIBÓRZ – AUSTRIA, NIEM-
CY, HOLANDIA, SZWAJCARIA - JUŻ OD 10 LAT 
POMAGAMY ZNALEŹĆ NAJLEPSZĄ PRACĘ! 
ZADZWOŃ: 32/417 20 56. PRACA@EURO-
-LABRA.COM; WWW.EURO-LABORA.COM 
(cert nr 14601). tel.: 32 417 20 56.

Specjalista ds. techniki liniowej i pod-
nośników
Praca techniczna (wymagane więc wykształ-
cenie lub doświadczenie w dziedzinach ta-
kich jak budowa maszyn lub mechatronika). 
Częste wyjazdy i bezpośrednia praca z part-
nerami biznesowymi.. tel.: +48 32 414 91 53. 
e-mail: rekrutacja@pivexin-tech.pl. www.
pivexin-tech.com.

Pracownik działu handlowego
Praca stacjonarna w dziale handlowym, stały 
kontakt z klientami, wprowadzanie ofert han-
dlowych i zamówień – czuwanie nad ich reali-
zacją. tel.: +48 32 414 91 53. e-mail: rekruta-
cja@pivexin-tech.pl. www.pivexin-tech.com.

Młodszy specjalista ds. marketingu cy-
frowego i B2B
Praca polegająca na budowaniu spójnego 
wizerunku firmy w mediach. Wymagane sa-
modzielne tworzenie contentu, komunika-
tywność, tworzenie kampanii reklamowych. 
Praca stacjonarna. 5000-6500 PLN brutto.. 
tel.: +48 32 414 91 53. e-mail: rekrutacja@pi-
vexin-tech.pl. www.pivexin-tech.com.

Pracownik działu logistyki i zaopa-
trzenia
Współpraca z partnerami z całego świata, 
nadzorowanie łańcucha dostaw, negocjacje; 
wymagana znajomość języka angielskiego, 
sumienność i przebojowość. Praca stacjo-
narna.. tel.: +48 32 414 91 53. e-mail: rekruta-
cja@pivexin-tech.pl. www.pivexin-tech.com.

RÓŻNE
ANTYKI ZA GOTÓWKĘ
Antyczne meble, obrazy, zegary, srebra, milita-
ria odznaczenia wojskowe, likwidacja miesz-
kań, monety Pomoc w poszukiwaniu zagubio-
nych przedmiotów tel. 782 181 899. tel. kom.: 
782 181 899. e-mail: abrabr50@gmail.com.

Całoroczny namiot magazynowy ARCTIC 
10m x 16m x 3m
Sprzedam Namiot magazynowy ARCTIC ca-
łoroczny o wymiarach: 10m x 16m x 3m, Kon-
strukcja P78 stalowa, long 8m, Kolor: F72 
szary Poszycie PVC F72 - polichlorek winy-
lu, Kurtyna szara, wysokość 3 szerokoś. tel. 
kom.: 509331290. e-mail: ewelina.karolew-
ska@tbitech.pl.

Zaginął kot Harry! Nagroda za pomoc 
w odnalezieniu
Kot zaginął w Raciborzu w okolicach ul. 
Szkolnej (Płonia) Ma 3 lata, jest wykastro-
wany, nie ma obroży. Ma rude futerko z wy-
raźnymi pręgami oraz lekko białą brodę. Za 
pomoc w znalezieniu Harrego przewidziana 
nagroda 1000 zł! Proszę o kontakt osoby, 
które go widziały lub wiedzą, gdzie przeby-
wa. tel. kom.: 794169496. e-mail: martako-
zielska@op.pl.

GABINET
STOMATOLOGICZNY

Bartosz Pietrzykowski
Racibórz,

ul. Warszawska 7a
(z tyłu marketu E.Leclerc)
Tel. 32 417 28 75,

603 783 383

REKLAMA

USG RACIBÓRZ
lek. med. Witold Ostrowicz 

specjalista radiologii
i diagnostyki obrazowej

Racibórz
ul. Kasprowicza 1

Tel. 32 724-24-20
tel. mob: 604-347-669

www.usg-raciborz.pl
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OGŁOSZENIA DROBNE

◦ Leczenia zabiegowe ŻYLAKÓW KOŃCZYN DOLNYCH
z zastosowaniem lasera wewnątrzżylnego

◦ Leczenie PAJĄCZKÓW ŻYLNYCH i ŻYŁ SIATKOWATYCH
laserem kosmetycznym i metodą skleroterapii

◦ Małoinwazyjne metody LECZENIA ŻYLAKÓW ODBYTU
(technika Barrona, skleroterapia, laser)

◦ LECZENIE PRZEWLEKŁEGO BÓLU na tle chorób zwyrodnieniowych
i pourazowych z zastosowaniem fali uderzeniowej ESWT

◦ LECZENIE RAN PRZEWLEKŁYCH (owrzodzenia żylne, stopa cukrzycowa)
◦ LECZENIE PODOLOGICZNE (paznokcie wrastające - modzele, nagniotki)
◦ Laparoskopowe operacje KAMICY PĘCHERZYKA ŻÓŁCIOWEGO
◦ Leczenie zabiegowe ZMIAN SKÓRNYCH, ZNAMION, BLIZNOWCÓW
◦ OPERACJE PLASTYCZNE POWŁOK BRZUSZNYCH

z usunięciem nadmiaru tkanek
◦ Zabiegowe leczenie ZESPOŁÓW CIEŚNI NADGARSTKA
◦ OPERACJE PRZEPUKLIN z wszczepem sztucznych protez powięzi

metodą laparoskopową lub tradycyjną
◦ ZABIEGI ONKOLOGICZNE z powodu nowotworu skóry

z zastosowaniem technik chirurgii plastycznej
◦ DIAGNOSTYKA DOPPLEROWSKA przepływów naczyniowych

w tętnicach i żyłach, USG STAWÓW
◦ ZABIEGI PODAWANIA OSOCZA BOGATOPŁYTKOWEGO

w chorobach zwyrodnieniowych stawów, stanach pourazowych
oraz trudno gojących się ranach oraz ze wskazań kosmetologicznych

◦ PUNKCJE CIENKO I GRUBO IGŁOWE sutka, tarczycy,
węzłów chłonnych i innych tkanek

◦ ZABIEGI Z ZAKRESU MEDYCYNY ESTETYCZNEJ z zastosowaniem
komórek macierzystych fibryny i osocza bogato-płytkowego:
rewitalizacja skóry twarzy i innych okolic, brak napięcia skóry,
zmarszczki starzenie się skóry dłoni, regeneracja owłosienia głowy

◦ Zabiegi te wykonuje specjalistka chirurgii ogólnej Ewa Białoskórska Wiśniowska

www.lazarz-raciborz.com.pl

ul. Chodkiewicza 23, 47-400 Racibórz

+48 32 419 08 88

leczenie@lazarz-raciborz.com.pl

SPECJALISTYCZNE CENTRUM LECZENIA RAN

Lecznica imienia

ŚWIĘTEGO
ŁAZARZA

REKLAMA

REKLAMA

SZYBKA POŻYCZKA
Z KOMORNIKIEM
tel. 32-260-00-33

516-516-611
Pośrednik CDF S.C.firmy

MATPOL FINANSE Sp. z o.o

REKLAMA

REKLAMA



Piątek  |  22 grudzień  |  www.naszraciborz.pl, www.naszwodzislaw.com, www.naszrybnik.com6 » Rozrywka

Składniki na ule:
• 50 dkg mielonych orzechów włoskich
• 50 dkg cukru pudru
• 2 białka

Zagnieść wszystkie składniki i odstawić na 
około 0,5 godz do lodówki.

Następnie lepić ule w foremce robiąc 
w środku dziurę (najlepiej palcem).

Ulepione ule odstawić na parę godzin do 
wyschnięcia.

Składniki na nadzienie:
• 1 puszka masy krówkowej

• duży kieliszek spirytusu
• wafle

Karmel połączyć ze spirytusem i nadziewać 
ule. Z wafli lub hostii wykrawać kieliszkiem 
kółeczka, i przykleić na spód ula.

Górę ula polać odrobiną gorzkiej i rozpusz-
czonej czekolady.

Wychodzi około 70 małych uli.

Smacznego!
Wesołych Świąt!
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lTRADYCYJNE I PYSZNE ORZECHOWE ULE

REKLAMA

ŻYCZYMY WSPANIAŁYCH

Świąt Bożego Narodzenia
ORAZ SZCZĘŚCIA I  ZDROWIA

W NOWYM 2024 ROKU!

BemaMed | ul. Generała Józefa Bema 4 | 47-400 Racibórz
rejestracja@bemamed.pl | medycynapracy@bemamed.pl 

www.bemamed.pl

• Neurolog - lek. B. Kaliniak, lek. M. Jaji-Kuchcińska • Chirurg - lek. A. Ewy
• Psychiatra - lek. B. Kaliniak • Internista - lek. M. Słanina, dr P. Smolik
• Otolaryngolog - lek. T. Cebula, lek. M. Domagała • Psycholog - mgr S. Duda
• Ortopeda - lek. T. Olszewski • Reumatolog - lek. M. Słanina
• Ginekolog - lek. K. Ciuberek-Hanslik, lek. G. Gąsiorek
• Urolog - lek. M. Pozowski • Kardiolog - lek. P. Blewąska, dr P. Smolik
• Lekarz w trakcie specjalizacji z endokrynologii - lek. Ł. Gardjan
• Lekarz w trakcie specjalizacji z radiologii - lek. D. Biały
• USG, UKG, EKG, Holter

MEDYCYNA PRACY
badania wstępne, okresowe, kontrolne, sanitarno-epidemiologoiczne

badania kierowców wszystkich kategorii
diagnostyka • lekarze specjaliści • psychotechnika  

PUNKT POBRAŃ ŚLĄSKICH LABORATORIÓW MEDYCZNYCH

Rejestracja tel.: 500 640 206 | Medycyna pracy: tel. 720 707 785

BemaMed
REKLAMA

5.01 (PIĄTEK) GODZ. 17.00 i 20.15
RCK RDK,
UL. CHOPINA 21
ŚLUB DOSKONAŁY: I ŻE 
CIĘ NIE OPUSZCZĘ AŻ 
DO ŚMIECHU

Bilety w cenie:
140,- 110,- 80,- 60,-

13.01 (SOBOTA) GODZ. 17.00 
RCK RDK,
UL. CHOPINA 21
KWARTET - 50 LECIE 
SPEKTAKLU 

Bilety w cenie 130,-

20.01 (SOBOTA)
GODZ. 17.00 
RCK RDK, UL. CHOPINA 21
NOC W WENECJI - OPERETKA W WYKONANIU ARTE 
CREATURA TEATR MUZYCZNY

Bilety w cenie 90,- 80,-

21.01 (NIEDZIELA) GODZ. 16.00 
RCK RDK, UL. CHOPINA 21
MALUCHY W KRAINIE DŹWIĘKU - KARNAWAŁ 

*Bilety w cenie 30,- (dorośli), 20,- (dzieci)

21.01 (NIEDZIELA)
GODZ. 17.00 
RCK RDK, UL. CHOPINA 21
ZIELONO MI: ŚLADAMI 
AGNIESZKI OSIECKIEJ
Gość specjalny koncertu - 
JAN GÓRKA zwycięzca 14 
edycji "The Voice of Poland"
GALA KONCERTOWA 
Z OKAZJI DNIA BABCI 
I DZIADKA
Wystąpią dla Państwa gwiaz-
dy wrocławskiej Sceny pod 
Regałem prowadzeni przez 
Raciborzankę - Adriannę 
Górkę.
Wystąpią: Adrianna Górka - 
wokal, Wojciech Dereń – wo-

kal, Michał Hadasik -  fortepian & prowadzenie, Żenia Betliński 

www.rck.com.pl | RCK RDK (Chopina 21) | RCK DK Strzecha (Londzina 38) | www.facebook.com/RaciborskieCentrumKultury

– kontrabas, Mateusz Maniak -  perkusja, Piotr Treliński -  gi-
tara elektryczna.
Gościnnie: Julia Georges i Max Mularczyk. 
W repertuarze największe przeboje polskiej estrady z teksta-
mi poetki m.in. "NIECH ŻYJE BAL" , "DZIŚ PRAWDZIWYCH 
CYGANÓW JUŻ NIE MA", "MAŁGOŚKA", "OKULARNICY", 
"UCIEKAJ MOJE SERCE" oraz wiele innych wspaniałych po-
zycji z dorobku Osieckiej.

Ponadto usłyszą Państwo kilka anegdot i ciekawostek z życia 
poetki, które niewątpliwie usłane było różnymi barwami i wie-
loma niezapomnianymi historiami. O agendę wydarzenia i ko-
loryt słowny zadba znany również w Raciborzu, dyrektor arty-
styczny Sceny pod Regałem - Michał Hadasik.

* Bilety w cenie 50,- 60,- (do 1.01.2024r.) 60,- 70,- (od 2.01.2024r.)

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
RCK zastrzega sobie prawo do zmian w repertuarze.

*Honorowane raciborskie karty: ,,Senior 60+’’, ,,Rodzina +’’

Racibórz, ul. Długa 8
czynne pon.–pt. 8:30–16:30

Zadzwoń i dowiedz się więcej:
tel. 609 069 639 (koszt zgodny z taryfą operatora)

Przyjdź do oddziału i sprawdź naszą propozycję 
a otrzymasz niespodziankę

1 Dla kredytu gotówkowego oferowanego przez Santander Consumer Bank S.A. z siedzibą we Wrocławiu, wyliczenia na podstawie przykładu reprezentatywnego na dzień 09.10.2023 r. ustalonego zgodnie z ustawą
o kredycie konsumenckim są następujące: całkowita kwota kredytu (bez kredytowanych kosztów): 15 000 zł; stała stopa oprocentowania kredytu: 9,99%, całkowity koszt kredytu 4 131,83 zł obejmuje: prowizję: 0 zł, 
odsetki: 4 120,84 zł, ubezpieczenie 0 zł, opłatę za wypłatę gotówki w kasie oddziału Banku: 10,99 zł. Rzeczywista Roczna Stopa Oprocentowania (RRSO) 10,49%, czas obowiązywania umowy: 60 miesięcy; całkowita kwota 
do zapłaty: 19 131,83 zł; wysokość 59 miesięcznych równych rat 318,87 zł ostatnia rata w wysokości 318,50 zł. Jeśli skorzystasz z usługi dodatkowej PUB, do wysokości raty kredytu doliczymy opłatę 11,99 zł. Jeśli 
skorzystasz z ubezpieczenia, stopę oprocentowania kredytu obniżymy do 9,49%, RRSO zmienimy na 15,46% i raty miesięczne zmienią się na 352,64 zł, ostatnia rata na 352,25 zł.
Propozycja dotyczy Mistrzowskiego Kredytu Gotówkowego z wnioskowaną kwotą od 10 000 zł do 35 000 zł z maksymalnym okresem kredytowania 60 miesięcy i dostępna jest dla pełnoletnich osób fizycznych, które 
posiadają pełną zdolność do czynności prawnych oraz przynajmniej 12 miesięcy pozytywnej historii kredytowej w BIK i dla których będzie to pierwszy kredyt w naszym banku. Niniejsza propozycja nie jest ofertą
w rozumieniu art. 66 Kodeksu Cywilnego. Ostateczną decyzję o warunkach i przyznaniu kredytu gotówkowego podejmie bank po uwzględnieniu oceny aktualnej sytuacji klienta. 

REKLAMA
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U Pana Darka
w Sowie

KSIĘGARNIA CZYNNA
pon.-pt. 9.00-17.00
sobota 9.00-13.00

REKLAMA

PRACA

Union Montage PL Sp. z o.o.
ul. Wojska Polskiego 11 | Racibórz
e-mail: union.montage@poczta.fm
tel.: 519 671 857 | 519 671 857 | 519 671 857 501 572 191

Union Montage PL Sp. z o.o.
ul. Wojska Polskiego 11 | Racibórz
e-mail: union.montage@poczta.fm
tel.: 519 671 857 | 501 572 191

Zatrudnimy w branży:
· elektrycznej
· metalowej
· budowlanej
· produkcyjnej

Zatrudnimy w branży:
· elektrycznej
· metalowej
· budowlanej
· produkcyjnej

www.union-montage.pl

Numer
certyfikatu:
10487

w Austrii i w Niemczech
DLA KOBIET I MĘŻCZYZN

REKLAMA REKLAMA

Krzyżówka

Korzystając z okazji
Świąt Bożego Narodzenia,
pragniemy złożyć wszystkim
naszym Klientom i Pracownikom
najserdeczniejsze i szczere życzenia:
szczęścia, wiary oraz
nadziei i pomyślności.

Firma Union Montage PL Sp. z o.o.Firma Union Montage PL Sp. z o.o.

REKLAMA

Jacek Wojciechowicz uro-
dził się w Raciborzu, to praw-
nik, absolwent raciborskiego 
II LO, wiceprezydent Racibo-
rza w latach 1990-1994 (za pre-
zydentury Jana Kuligi), przez 
lata związany najpierw z Kon-
gresem Liberalno-Demokra-
tycznym, potem Unią Wolności 
oraz PO. Był wiceprezydentem 
Warszawy w latach 2006-2016, 
za prezydentury Hanny Gron-
kiewicz-Waltz, wcześniej bur-
mistrzem Wesołej i Warszawy-
-Targówek, posłem PO dwóch 
kadencji. Odwołany z funkcji wi-
ceprezydenta stolicy w 2016 r. 
Dwa lata później wystąpił z PO. 
W 2017 r. powołał fundację In-
stytut Rozwoju Warszawy.

W wyborach na fotel prezy-
denta Raciborza będą go popie-
rać lokalne środowiska zwią-
zane z PO, przedsiębiorcami, 
Razem dla Raciborza skupio-
ne wokół byłego prezydenta 
M. Lenka oraz rządzące w po-
wiecie Razem dla Ziemi Raci-
borskiej.

(w)

 Racibórz »  60-letni dziś były wiceprezydent naszego 
miasta, wiceprezydent Warszawy, burmistrz pod-
warszawskich gmin i poseł dwóch kadencji potwier-
dził swój udział w wyborach wiosną 2024 r.

Jacek Wojciechowicz 
będzie kandydował na urząd 
prezydenta Raciborza
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PREZYDENT MIASTA RACIBÓRZ
ogłasza publiczny przetarg na sprzedaż nieruchomości
położonej w Raciborzu w rejonie ul. Jasnej 

lp. WYCIĄG Z OGŁOSZENIA O PRZETARGU
1. Położenie i opis

nieruchomości
Nieruchomość położona  jest  w rejonie ul. Jasnej, w są-
siedztwie użytkowanych rolniczo  sąsiedztwie  gruntów 
użytkowanych rolniczo. Zbywany teren posiada dostęp do 
drogi publicznej  od strony ul. Bogumińskiej, za pośred-
nictwem dróg gruntowych, działek drogowych stanowiącej 
własność Gminy Miasta Racibórz

2. Oznaczenie geodezyjne Nieruchomość oznaczona ewidencyjnie numerem 
532/39 k.m. 1 obręb Studzienna o powierzchni ewiden-
cyjnej 0,5002 ha

3. Numer księgi wieczystej GL1R/00026369/9
4. Forma zbycia

nieruchomości
pierwszy, publiczny przetarg ustny, nieograniczony na 
sprzedaż nieruchomości

5. Cena wywoławcza 60.000,00 zł
6. Termin i miejsce

przetargu
25 stycznia 2024r. godz.12.00, w sali nr 125 Urzędu 
Miasta Racibórz, ul. Króla Stefana Batorego 6

7. Wadium 6000,00 zł winno być uznane na rachunku gminy do 18 
stycznia 2024r.

8. Przeznaczenie w miejsco-
wym planie zagospodaro-
wania przestrzennego 

Nieruchomość położona jest na terenie  nieobjętym miej-
scowym planem zagospodarowania przestrzennego. Zgod-
nie z zapisami studium uwarunkowań i kierunków  zago-
spodarowania przestrzennego zatwierdzonego uchwałą Nr 
XXXVIII/575/2009 Rady Miasta Racibórz z dnia  30 grudnia 
2009r. działka zlokalizowana jest na terenach, dla których 
ustalono kierunki zmian w strukturze przestrzennej oraz 
w przeznaczeniu terenów. Zgodnie z nimi, teren ten oznaczo-
ny został symbolem R1 (Tereny rolne). W ewidencji gruntów 
i budynków działka nr 532/39 k.m. 1 sklasyfikowana jest 
klasą bonitacyjną RIIIa, RIIIb. Ustalenia z zakresu przezna-
czenia oraz przynależności do stref opisywanego terenu 
zawarte zostały w tekście przywołanej wyżej uchwały.

9. Miejsce wywieszenia ogło-
szenia o przetargu

tablica ogłoszeń Wydziału Gospodarki Nieruchomościami, 
usytuowana w budynku Urzędu Miasta Racibórz, II piętro

10. Miejsce publikacji
ogłoszenia o przetargu

Biuletyn Informacji Publicznej Urzędu Miasta Racibórz 
pod adresem www.bipraciborz.pl, zakładka Rejestry/Re-
jestr przetargów nieruchomości/Ogłoszenia o przetar-
gach/Sprzedaż oraz strona internetowa Urzędu Miasta 
Racibórz www.raciborz.pl, podstrona Urząd, zakładka Ba-
za nieruchomości

11. Dane teleadresowe, pod 
którymi można uzyskać 
szczegółowe informacje 
dotyczące przetargu

Urząd Miasta Racibórz, ul. Króla Stefana Batorego 6, 
Wydział Gospodarki Nieruchomościami, pokój 216, 
tel. 32 755 0708, e-mail: gn12@um.raciborz.pl

OGŁOSZENIE

Masówka w Rafako. Pracownicy apelują o ratowanie fabryki
 Racibórz »  Niespełna dziewięciuset pracowników wierzy, że uda się ją uratować. Decyzje należą jednak do akcjonariuszy i wierzycieli. 15 grudnia związkowcy zorganizo-
wali masówkę. Usłyszeli głosy poparcia od samorządowców i parlamentarzystów.

Ratunkiem dla balansujące-
go na krawędzi upadłości Ra-
fako jest konwersja zadłużania 
na akcje. To rozwiązanie forso-
wane przez poprzedni zarząd, 
związany z państwowym Pol-
skim Funduszem Rozwoju. Nie 
akceptują go obecni akcjona-
riusze i obligatariusze, chcący 
zachować kontrolę nad spółką, 
optujący za wejściem inwestora 
strategicznego. Zainteresowa-
nie firmą z Łąkowej – poprzez 
MS Galeon - sygnalizował naj-
bogatszy Polak Michał Sołowow, 
potem PG Energy Capital Ma-
nagement Sp. z o.o.

Zamiast porozumienia jest 
głośny medialnie spór, zapowie-
dzi wniosku o ogłoszenie upa-
dłości, a także liczne roszady 
na fotelu prezesa.

Zadłużona po uszy spółka 
ma coraz mniej czasu. Jeśli 21 
grudnia na NWZA nie zapadną 
kluczowe decyzje, upadłość już 
z początkiem przyszłego roku 
może stać się faktem.

O porozumienie akcjonariu-
szy, obligatariuszy oraz wierzy-
cieli apelują pracownicy. Zosta-
ło ich niecałe 900. Zapowiadają, 
że będą bronić nie tylko miejsc 
pracy, ale i marki oraz kompe-
tencji Rafako.

– Rafako godne dawnej 
świetności, a nie upadłości – 
to jedno z haseł na masówce. 
– Do spółki PBG S.A. i jej obli-
gatariuszy. Niech wasze twarde 
NIE pragmatyzm skruszy – tak 
zwrócono się do osób mających 
podjąć kluczowe decyzje.

Poparcie dla Rafako wyrazi-
li dziś także posłanka Gabriela 
Lenartowicz (PO) i – za jej po-
średnictwem – premier Donald 
Tusk oraz nowy minister akty-
wów Borys Budka. Szef rządu, 
jak zapewniała, posłanka pa-
mięta swoją wizytę w Racibo-
rzu przy Łąkowej.

Pod hasłem Sercem za Ra-
fako stanęli też samorządowcy 
– starosta, prezydent i wicepre-
zydent, radni powiatowi.

O tym, że spółkę można ura-
tować przekonywał obecny pre-
zes Robert Kuraszkiewicz. Jego 
zdaniem, dla Rafako jest miej-
sce na rynku jako dla podwy-
konawcy.

- Ciemne chmury nad Rafa-
ko. Brak porozumienia z gwa-
rantami Jaworzna może osta-
tecznie pogrążyć spółkę – tak 
zatytułowano komunikat spółki 
z 18 grudnia. - Mimo realnych 
szans na uratowanie Rafako, na 
tydzień przed decydującym gło-
sowaniem na NWZA, w kwestii 
konwersji wierzytelności spółki 
na akcje, gwaranci kontraktu 
na budowę nowego Bloku 910 
MW w Jaworznie, czyli PKO 
BP, BGK, mBank i PZU, poin-
formowali Zarząd RAFAKO, że 
nie akceptują bezwarunkowej 
konwersji wierzytelności na no-
wo emitowane akcje spółki – po-
dało Rafako.

- Nie zgadzają się także na 
odroczenie płatności rat obję-
tych układem wierzytelności, 
które zapadają 29 grudnia 2023 
roku. Tym razem, spółka, której 
upadłość wieszczono już wiele 
razy, a poprzednie zarządy dwa 
razy informowały nawet o roz-
poczęciu procedury przygoto-
wywania wniosku o upadłość, 
naprawdę może upaść - i to na 
finiszu walki o przetrwanie – 
dodano. 

Dalej w komunikacie czyta-
my, że Rafako udało się w ostat-
nim czasie podpisać wiele anek-
sów i porozumień z kontrahen-
tami, którzy pokazali przychylne 
nastawienie do będącej w trud-
nej sytuacji spółki. Dziś jednak, 
na drodze do jej uratowania sto-
ją cztery instytucje finansowe, 
w tym aż trzy z większościowym 
udziałem Skarbu Państwa.

- To zaskakująca decyzja, 
tym bardziej, że największe 
koszty ewentualnej upadłości 
Rafako poniesie właśnie Skarb 
Państwa – powiedział Robert 
Kuraszkiewicz, prezes zarządu 
Rafako S.A.

Powołany 4 tygodnie temu 
zarząd opracował propozycje 
restrukturyzacji firmy. Zarząd 
jest przekonany, że warun-
kiem znalezienia inwestora, 
jest wcześniejsze oddłużenie 
spółki. Gwaranci z kolei, godzą 
się na konwersję zadłużenia na 
akcje, ale dopiero w momencie 
wejścia inwestora do spółki. 
Tymczasem, w opinii zarządu, 
potencjalny inwestor nie zain-
teresuje się spółką, w jej obec-
nej, trudnej sytuacji, z obietnicą 
jej oddłużenia, która pozostaje 
tylko deklaracją, a nie dokona-
nym faktem.

W opinii zarządu, zapropono-
wane rozwiązania pozwoliłyby 
przede wszystkim na zachowa-
nie ponad 900 miejsc pracy i dały 
RAFAKO realne szanse nie tyl-
ko na przetrwanie, ale i odbudo-
wanie działalności operacyjnej, 
w tym na zdobywanie nowych 
zamówień, których firma nie po-
zyskuje od dłuższego już czasu.

Propozycje, które zawierają 
wiele wypracowanych wcześniej 
i sprawdzonych rozwiązań, dają 
nadzieję na efektywną restruk-
turyzację i uzyskały wstępną ak-
ceptację najważniejszych ak-
cjonariuszy. Koncepcja zarządu 
musi jednak zostać zaakcepto-
wana przez wierzycieli spółki, 

w tym przez wspomniane wyżej 
PKO BP, BGK, mBank i PZU. 
Bez wyrażenia przez te insty-
tucje zgody na dokonanie bez-
warunkowej konwersji wierzy-
telności, Rafako nie ma szans 
na przetrwanie.

- W miniony piątek załoga 
zorganizowała w Raciborzu 
wiec, na którym rozmawialiśmy 
z samorządowcami i politykami 
z regionu. Padły deklaracje, że 
wszyscy będą walczyć o firmę. 
Nadzieję na dobre zakończenie 
zniweczyło pismo, które dotar-
ło do nas kilka godzin później. 
Gwaranci poinformowali, że nie 
akceptują konwersji wierzytel-
ności na nowo emitowane ak-
cje i jednocześnie nie zgadzają 
się na odroczenie płatności raty 
przydającej do spłaty 29 grud-
nia br. na podstawie zawartego 
przez Rafako układu. W mojej 
opinii, to pismo może być gwoź-
dziem do trumny Rafako a ci, 
którzy je podpisali, podpisali akt 
zgonu naszej firmy i przypie-
czętowali zarazem los kilkuset 
rodzin pracowników spółki i ko-
lejnych kilkuset rodzin naszych 
podwykonawców. Jeżeli banki 
nie zmienią zdania, spadnie na 
nie odpowiedzialność za niepo-
wodzenie trwającego od mie-
sięcy procesu ratowania spółki, 

który był w zasadzie na ukoń-
czeniu – powiedział prezes Ro-
bert Kuraszkiewicz.

Zadłużenie Rafako z tytułu 
układu wobec kontrahentów, 
banków i instytucji wynosi około 
500 mln złotych, a kapitały spół-
ki są ujemne. (…) Rafako wciąż 
można uratować przed upadło-
ścią, ale to wymaga podjęcia ca-
łego pakietu decyzji o natych-
miastowej restrukturyzacji. Wa-
runkiem podjęcia tych decyzji 
jest zrozumienie najpilniejszych 
potrzeb spółki przez jej głów-
nych interesariuszy, w tym Ob-
ligatariuszy PBG (w większo-
ści polskich banków, jak Pekao 
S.A. i PKO BP), PFR TFI oraz 
ARP i KUKE. Wszystkie te in-
stytucje obecnie współpracują 

z zarządem Rafako i wspierają 
proces ratowania spółki. To jed-
nak nie będzie wystarczające, 
ponieważ dla przetrwania spółki 
niezbędne są zgody wierzycieli 
na dokonanie konwersji, czyli 
skorzystanie z narzędzi, które 
powinny być uchwalone przez 
akcjonariuszy. Jest to absolut-
nie niezbędne do skutecznego 
przeprowadzenia restruktury-
zacji kapitałowej oraz w dalszej 
kolejności biznesowej Rafako. 
Niestety, w opinii zarządu, za-
komunikowana właśnie nega-
tywna decyzja PKO BP, BGK, 
mBanku oraz PZU S.A, unie-
możliwia efektywne przeprowa-
dzenie takich działań.

Opr. w

- Zaleca się odwiedziny 
przez jedną osobę bez cech in-
fekcji (np. gorączka, kaszel, ka-
tar, ból gardła). Wskazana de-
zynfekcja rąk przed wejściem 
i wyjściem ze szpitala oraz od-
działu, zachowanie bezpiecz-
nego dystansu, zalecana ma-

seczka. Kierownik Oddziału za 
zgodą Dyrekcji w wyjątkowych 
sytuacjach zagrożenia epide-
miologicznego może wstrzymać 
odwiedziny – dodano w komuni-
kacie dyrektora szpitala.

(red.)

 Racibórz »  - Z dniem 18 grudnia 2023 r. przywraca się 
odwiedziny pacjentów w oddziałach szpitalnych - po-
dał szpital.

Komunikat dyrekcji 
Szpitala Rejonowego 
w sprawie odwiedzin


